
  البرز: رئيس اداره نظارت بر بهداشت عمومي دامپزشكي استان البرز از 
نظارت هفت اكيپ ثابت دامپزشكي بر ذبح دام هاي قرباني در ايام محرم خبر 
داد.  دكتر سيدمحسن ابوترابي با اشاره به فعاليت ۱۰ اكيپ سيار نظارتي 
دامپزشكي ويژه ايام تاسوعا و عاشوراي امسال، افزود: در مجموع اكيپ هاي 
ثابت و سيار دامپزشكي بالغ بر ۱۵ دامپزشك، ۱۷ نفر بازرس گوشت فعاليت 

مي كنند و در سطح اكيپ هاي سيار نيز ۱۰ ناظر شرعي حضور دارند. 
  ايلام: معاون عمليات انتظامي ايلام با اشاره به نزديكي ايام محرم، 
گفت: پليس استان آمادگي كامل را براي برقراري امنيت در ايام محرم 
دارد.  سرهنگ حميدفتاحي افزود: پليس استان آمادگي كامل را براي 
برقراري امنيت در ايام محرم دارد و طي هماهنگي هاي لازم با هيئت هاي 
مذهبي تأمين امنيت شهروندان در اين رابطه اقدامات خوبي انجام گرفته 
است.  اين مس��ئول ادامه داد: با كمال افتخار در راستاي تأمين نظم و 
امنيت و خدمتگزاري به مردم قدرشناس و ولايي با مشاركت و همراهي 

قاطبه عزاداران عزيز انجام وظيفه خواهيم كرد. 
  بوشهر: فرماندار شهرس��تان تنگس��تان از راه اندازي ۹ خانه ورزش 
روستايي در اين شهرس��تان خبر داد.  عبدالحس��ن رفيعي پور در آيين 
بهره برداري از خانه ورزش روستايي در روستاي منصوري جنوبي از توابع 
بخش مركزي شهرستان تنگستان گفت: تنگستان در ايجاد خانه هاي 
روستايي در اس��تان پيشرو است.  وي با اش��اره به اينكه همزمان با خانه 
منصوري جنوبي هشت خانه ورزش ديگر نيز افتتاح مي شود بيان كرد: 
اميدواريم با راه اندازي خانه هاي ورزش شور، نشاط و سلامتي در شهرستان 
به ويژه در حوزه بانوان ايجاد كنيم كه بتوانند از اين ظرفيت استفاده كنند. 
  خراسان رضوي: همزمان با سي وسومين سالگرد سردار سرلشكر 
ش��هيد محمود كاوه از تنديس اين ش��هيد بر مزار وي در آرامس��تان 
بهشت رضاي مشهد رونمايي شد.  در اين مراس��م، سردار ايافت، دبير 
برگزار ستاد مردمي بزرگداشت شهادت شهيد كاوه به ايراد سخنراني 
پرداخت.  همچنين س��ردار رجب زاده، فرمانده لشكر عملياتي ۵ نصر، 
سرهنگ خويشاوندي، معاون هماهنگ كننده سپاه امام رضا)ع(، عباس 
محمديان، رئيس بسيج رسانه استان و جمعي از خانواده شهدا در اين 
مراسم حضور داشتند.  در اين مراسم پس از آنكه زهرا كاوه، خواهر شهيد 
از برگزاركنندگان اين مراسم تقدير تشكر كرد، گروه سرود نوجوانان ويژه 

شهادت شهيد كاوه به اجراي برنامه پرداختند. 
  سيستان وبلوچستان: دبيركل جمعيت هلال احمر كشور گفت: 
۱۵۲ بسته لوازم خانگي در قالب مرحله دوم طرح ملي »نذر آب« در بين 
سيل زدگان سيستان و بلوچستان توزيع مي شود.  محمودرضا پيروي در 
حاشيه افتتاح مرحله دوم طرح ملي »نذر آب« در سيستان و بلوچستان 
در مركز امداد زاهدان اظهار داشت: مرحله دوم طرح ملي نذر آب از نيمه 
مرداد آغاز شده و تا نيمه دوم شهريور ماه ادامه دارد كه در قالب اين طرح 

۱۰ هزار بسته لوازم خانگي ميان سيل زدگان كشور توزيع مي شود.
   كرمان: رئيس كميت��ه امداد امام خميني )ره( كش��ور در كرمان 
گفت: اولويت ساخت مسكن مناطق محروم است.  مرتضي بختياري 
افزود: بايد در كلانشهرها مهاجرت معكوس را دنبال كنيم و اگر براي 
افراد مهاجر در شهر مقصد مسكن ساخته شود يك تشويق محسوب 
مي شود لذا در اين زمينه بايد ساماندهي لازم انجام شود.  يحيي صادقي 
مديركل كميته امدادامام خميني )ره( استان كرمان هم در اين جلسه 
گفت: در بحث توانمندي خانواده هاي كميته امداد تفاهمنامه اي ميان 
استاندار و كميته امدادامام خميني)ره( تحت عنوان تشكيل صندوق 
ضمانت تسهيلات اشتغال مددجويان كميته امداد كرمان منعقد شده 

است كه در كشور منحصربه فرد است.

اوايل مرداد ماه زماني كه شوراي مديريت بحران 
خوزستان با تش��كيل كارگروه مقابله با سيلاب، 
نخس��تين اخطار سيل اين اس��تان در سال آبي 
آينده )۹۹- ۹۸( را صادر كرد، به خوبي مي شد 
فهميد كه هنوز كاري براي ايجاد سيل بندهاي 

اين استان صورت نگرفته است. 
در آن زمان مديركل مديريت بحران خوزستان 
با بيان اينك��ه اولين كار گروه مقابله با س��يلاب 
براساس گزارش هاي هواشناسي و براي پيشگيري 
از خسارت هاي سيل احتمالي تشكيل شده است، 
گفت: »هواشناس��ي، بارش هاي پايي��ز آينده را 
نرمال و نزديك به نرمال اعلام كرده و با توجه به 
اينكه امسال با سيل بندهاي متلاشي و رسوبات 

در رودخانه ها و سدها مواجه هستيم، بايد از هم 
اكنون براي مقابله با سيل احتمالي چاره انديشي 
شود، اين در حالي اس��ت كه با وجود پيش بيني 
هواشناسي مبني بر پاييز نرمال و زمستان خشك 
در سال گذشته، با سيل بي سابقه روبه رو بوديم.« 
كيامرث حاج��ي زاده از تش��كيل كارگروه هاي 
بازسازي و ترميم سيل بندها در ۱۱ شهرستان خبر 
داد و از فرمانداران دزفول، شوش، حميديه، دشت 
آزادگان، هويزه، اهواز، باوي، كارون، خرمشهر و 
شوشتر، خواست هرچه س��ريع تر با تشكيل اين 

كارگروه ها براي ترميم سيل بندها اقدام كنند. 
    فقط هشدار مي دهند و نگرانند!

مروري بر اخبار س��يل و اقدامات پ��س از آن در 

خوزستان نشان مي دهد كه مس��ئولان فقط به 
ابراز نگراني و هش��دار و حرف زدن، سر خودشان 
را گرم كرده اند و با اين كه چن��د روزي به پاييز و 
بارش هاي آن باقي نمانده است، بسياري از شهر ها 
و روستاها بدون دفاع در مقابل سيل هاي احتمالي 
روزگار سپري مي كنند.  در خردادماه فرمانداران 
شهرستان هاي سيل زده، نگراني جدي خود براي 
جلوگيري از تكرار اين بح��ران را مطرح و تعيين 
نشدن متولي براي سيل بندهاي احداثي در استان 
را مش��كل اصلي عنوان كردند.  اين در حالي بود 
كه قبل از آن اعلام شده بود سيل بندهاي مناطق 
مختلف به دليل ش��دت آب ضعيف شده اند و هر 
چند با تلاش هاي ستاد مديريت بحران و همكاري 

ارگان هاي مختل��ف و با انج��ام چندين عمليات 
ترميم و مرمت، اين سيل بندها به حالت پايداري 
رسيده اند اما خيلي قابل اعتماد نيستند.  حالا و با 
نزديك شدن به بارش هاي پاييزي معاون عمراني 
استانداري خوزستان مي گويد: »آنچه در خوزستان 
يك دغدغه و خواست عمومي است، بالا بردن تاب 
مقاومت استان برابر سيلاب هاي احتمالي آينده 
است و طبق مطالعه اي كه انجام شده است، بايد 

6۰۰ كيلومتر سيل بند احداث كنيم.«
فاضل عبيات ب��ا بيان اينكه با توجه به س��يلاب 
وس��يع و طولاني مدتي كه در استان خوزستان 
اتفاق افتاد، كارهاي مربوط به بازسازي و نوسازي 
و همچنين آماده س��ازي زمين هاي كش��اورزي 
انجام شد، به ۱4 شهرس��تان آسيب ديده در پي 
سيل اخير اش��اره كرده و ادامه مي دهد: »يكي از 
بحث هاي خيلي جدي كه در استان داريم، بحث 
حريم و بس��تر رودخانه ها بود ك��ه در اين زمينه 
تمام روس��تاهايي كه تحت تأثير سيلاب بودند 
مورد مطالعه قرار گرفتند. نهايتاً سه راهبرد براي 
برخورد بدون نياز به جا به جايي محل روستاها در 
نظر گرفته شد. تعداد ۱۵۰ روس��تا را مي توان با 
ترميم سيل بندهاي جناحين رودخانه ها و احداث 
و تعمير كانال هاي سيل بند و اجراي سازه انتهاي 
زهكش هاي موجود، ايمن س��ازي ك��رد، آن هم 
بدون اينكه رقوم كف تمام شده منازل آن روستاها 
افزايش پيدا كند.« هر چند اين مسئول هم مثل 
ديگر مسئولان ترجيح داده به ارائه آمار بپردازد 
و از ميزان خس��ارات و تعداد خانه ها و زمين هاي 
زراعي آس��يب ديده حرف بزند، اما حقيقت اين 
است كه كار عملي مهم و تأثيرگذاري براي ايجاد 
سيل بندها و جلوگيري از سيلاب هاي احتمالي در 
آينده صورت نگرفته است.  سرپرست فرمانداري 
وي��ژه دزفول معتقد اس��ت احداث س��يل بندها 
بخصوص در دزفول مربوط به سال هاي گذشته 

بوده و مورد غفلت قرار گرفته اند. 
در همان زمان وقوع س��يل ه��م محمد حيدري 
گفته بود: »سيل بندها فقط كنترل و ترميم موقت 
مي ش��وند اما با عبور از بحران بايد با اس��تفاده از 
شركت ها و مهندسان مش��اوره و انجام كارهاي 
مطالعاتي نس��بت به طراحي و استحكام دائمي 
اين سيل بندها اقدام شود.« به گفته اين مسئول 
وضعيت سيل بندهاي دزفول تحت كنترل است 
و سيل بندها ظرفيت تحمل دبي آب تا ۲ هزار متر 
مكعب را دارند اما بيشتر نگراني ها براي روستاهاي 
پايين دست اس��ت.  به هرحال از فروردين ماه تا 
الان همه حرف زده اند و هشدار داده و ابراز نگراني 
كرده اند و بايد منتظر ماند و ديد چه كسي از يك 

كار انجام شده خبر خواهد داد. 

در حالي كه تنها 
محمدرضا سوري

   گزارش 2
يك روز بيشتر به 
آغاز م�اه محرم 
باقي نمانده است و هيئت ها خود را براي هر چه 
باش�كوه تر برگ�زار كردن اي�ن مراس�م آماده 
مي كنند، حالا خبره�ا حكاي�ت از آن دارد كه 
بسياري از امكانات و زير ساخت ها براي تسهيل 
در راهپيمايي اربعين در حال اجرا و يا به نتيجه 
رسيده است.  تا سال گذشته س�ه مرز مهران، 
چزابه و شلمچه محل عبور زائران اربعين حسيني 
بود كه امسال قرار است مرزخسروي نيز به آنها 
افزوده شود. لذا اين مهم موجب شده تا امكانات 
جديدي در مس�ير آن ايجاد ش�ود.  از آنجا كه 
ارتباطات تلفني و اينترنت يكي از نيازهاي مهم 
زائران به شمار مي رود، بر همين اساس مديرعامل 
مخابرات منطقه كرمانشاه با اشاره به تسهيل در 
ارتباط تلفني و اينترنت براي زائران اباعبدالله 
الحس�ين)ع( از اس�تقرار امكانات و تجهيزات 
ارتباطي لازم در مسير زوار خبر داده است.  اين 
در حالي است كه علاوه بر آن، ايجاد پاركينگ، 
هتل و مهمانپذير از جمله امكاناتي اس�ت كه با 
توجه به پيش بيني تردد يك ميليون و ۲۰۰ هزار 
زائر اربعين در اين مرز تدارك ديده شده است. 

    
س��يل علاقه مندان به زيارت بارگاه ملكوتي امام 
حس��ين )ع( خصوصاً در ايام اربعين موجب شده 
تا براي حضور هرچه باشكوه تر آنها در اين مراسم 

امكانات ويژه اي در اختيار آنها قرار بگيرد. 
آمارها نشان مي دهد، تنها در سال گذشته بيش 
از ۱6 ميليون نفر از مرزهاي غرب و جنوب كشور 
در مراس��م اربعين كه از آن به عنوان بزرگ ترين 

راهپيمايي جهان اس��لام ياد مي ش��ود، شركت 
داش��تند موضوعي كه به ش��دت مي طلبد تا در 
زمينه امكانات مورد نياز آنها از جمله، مس��ير ها، 
خدمات بهداشتي، پزش��كي و درماني، غذايي و 
داروي��ي، مخابراتي و اينترنت گام هاي اساس��ي 
برداش��ت، موضوعي كه در چند سال اخير سعي 
شده تا هرساله به طور جدي و با امكانات بيشتر 

ايجاد و در اختياز زائران قرار بگيرد. 
   آمادگي مرزهاي كرمانشاه با تمامي امكانات 

چهار مرزمهران، خسروي، چزابه، شلمچه از جمله 
مناطقي به شمار مي روند كه هرساله خود را براي 

تردد زائران اربعين حسيني آماده مي كنند. 
يكي از مناطقي كه قرار اس��ت مسير تردد زائران 

اربعين شود، مرز خسروي در كرمانشاه است. 

طبق پيش بيني ها قرار است امسال يك ميليون و 
۲۰۰ هزار زائر اربعين از مرز خسروي تردد كنند، 
لذا اين مهم موجب شد تا مسئول كشوري و استان 
برنامه ريزي هاي خوب��ي را در اين زمينه اجرايي 
كنند.  از آنجا كه اين منطقه كمترين فاصله را با 
شهرهاي كربلا، كاظمين و سامرا دارد، لذا با توجه 
به بازگشايي آن كه قرار است همزمان با اربعين 
انجام بگيرد، برنامه ريزي هاي خوبي در اين رابطه 
انجام گرفته كه برخي از آنها متعلق به سال هاي 
گذشته است كه مي توان به بعضي از آنها از جمله 
ايجاد واحد اقامتي شامل هتل و مهمانپذير درجه 
يك در مناطق مرزي و محل تردد زوار اشاره كرد. 
 در اين مي��ان م��واردي همچون، سيس��تم هاي 
روشنايي، پاركينگ ها و پايش تصويري و هتلينگ و 

امكانات اقامتي و زيرساختي و تغذيه نيز مورد توجه 
بوده اس��ت.  در كنار اين زير ساخت ها و با توجه به 
اينكه امسال اولين سالي است كه قرار است زائران از 
اين مرز تردد كنند، لذا تمامي امكانات لازم از جمله 
راه دسترسي و مواصلاتي، امكانات اقامتي و ظرفيت 
لازم براي اس��كان ۱۵ هزار نفر در مرز خس��روي 
و همچنين ۱۵ هزار نفر در ش��هر قصرش��يرين و 
سيس��تم هاي مخابراتي، آنتن دهي تلفن همراه و 
رفع نقاط كور، ايجاد سرويس هاي بهداشتي، آماده 
سازي ۱۳۵ هكتار پاركينگ با ظرفيت بيش از ۷۰ 
هزار خودروي سواري، استقرار ۲۹ گيت گذرنامه با 
۵۸ كاربر براي س��رويس دهي به ۷۰ هزار نفر طي 
مدت ۱۰ س��اعت در روز اجرايي شده و در اين ايام 
مورد اس��تفاده زائران قرار خواه��د گرفت.  يكي از 
امكاناتي كه به شدت مورد نياز زائران اربعين است 
امكانات برقراري تلفني خصوصاً ن��وع همراه آن و 
اينترنت است كه به گفته مديران مخابراتي كرمانشاه 
آماده براي خدمات رساني به زائران است.  مديرعامل 
مخابرات منطقه كرمانشاه با تأييد اين موضوع و با 
اشاره به اينكه امسال امكانات و تجهيزات ارتباطي 
لازم در مسير زوار مستقر مي شود در اين خصوص 
مي گويد: »امكانات و تس��هيلات ارتباطي از جمله 
اينترنت و پوشش تلفن همراه در مسير زائريني كه 
از مرز خسروي عبور مي كنند از شهرستان كنگاور 
تا نقطه صفر م��رزي به صورت وي��ژه مهيا خواهد 
بود.« مس��يب قباديان با اش��اره به وضعيت تحت 
پوششي امكانات مخابراتي در اين رابطه مي افزايد: 
»۹۰درصد مسير كرمانشاه تا خسروي زير پوشش 
ش��بكه ۳G و 4G همراه اول قرار دارد كه بخشي 
از اين س��ايت ها هنگام زلزله و بخشي نيز به خاطر 

اربعين طي چند سال تكميل شده است.«

تأمين امكانات در مرز خسروي براي يك ميليون 200 هزار زائران اربعين
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 پاييز و بارش هايش در راه است
خوزستان نيازمند 600 كيلومتر سيل بند

88498441سرویس  شهرستان

 مشاركت بنياد بركت در راه اندازي 
11 واحد توليدي اردبيل   

بني�اد برك�ت در ايج�اد و راه اندازي      اردبيل
۱۱واحد توليدي و صنعتي در اس�تان 

اردبيل مشاركت مي كند. 
رامين صادقي رئيس صنعت، معدن و تجارت اردبيل با اشاره به مشاركت 
بنياد بركت در راه اندازي ۱۱ واحد توليدي در استان گفت: در كنار تلاش 
بنياد بركت براي راه اندازي واحدهاي توليدي و صنعتي و ايجاد زمينه 
اشتغال براي بخشي از بيكاران راه كارهاي همكاري براي اجراي طرح هاي 
مشترك و اشتغالزا در استان اردبيل با حضور مسئولان بنياد بررسي شده 
است.  وي افزود: ايجاد اش��تغال و كاهش نرخ بيكاري در استان اردبيل 
به خاطر ظرفيت و پتانسيل هاي موجود و زيرساخت هاي اقتصادي در 
منطقه جزو برنامه هاي سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبيل 
است كه بخشي از اين هدف با مشارك بنياد بركت تحقق خواهد يافت.  
رئيس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبيل همچنين گفت: 
در حوزه هاي مختلف مي توان با بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان حضرت 
امام )ره( در مسير پيشرفت گام برداشت و از توانمندي ها، حمايت ها و 

همكاري هاي بنياد بركت براي اشتغالزايي بهره گرفت.

 شتاب در اجراي پروژه هاي
 شركت پالايش نفت اصفهان

    اصفهان معاون وزير نفت در جريان بازديد از 
پروژه ه�اي در ح�ال اجراي ش�ركت 
پالايش نفت اصفهان بر ضرورت تس�ريع انجام ط�رح ملي جامع 

بهينه سازي و بهبود فرآيند اين شركت تأكيد كرد. 
عليرضا ص��ادق آبادي مع��اون وزير نفت با اش��اره به ش��تاب در اجراي 
پروژه هاي ش��ركت پالايش نفت اصفهان اين ط��رح را يكي از طرح هاي 
بسيار مهم پالايش و پخش برشمرد و گفت: براي انجام هر چه بهتر آن، 
همكاري چندجانبه پالايش��گاه اصفهان، پالايش و پخش و پيمانكاران، 
بيش از پيش صورت مي گيرد.  مدير عامل شركت پالايش نفت اصفهان 
نيز اظهار داشت: در سال جاري واحد تقطير و گاز مايع شماره ۳ با ظرفيت 
۱۲۰ هزار بشكه در روز و با هدف افزايش ضريب اطمينان فرآيند و بهبود 
كيفيت فرآورده هاي نفتي راه اندازي و مراحل آزمايش نهايي خود را طي 
مي نمايد.  مرتضي ابراهيمي با تأكيد بر اينكه هدف از راه اندازي اين واحد 
بهبود عملكرد ش��ركت پالايش نفت اصفهان بوده و ظرفيت پالايش��ي 
افزايش نخواهد داشت، تصريح كرد: با راه اندازي كامل اين واحد در شرايط 
عادي، ظرفيت كلي پالايش��گاه از ۳۷۵ هزار به روزانه ۳6۰ هزار بش��كه 
كاهش خواهد يافت.  وي طرح احداث واحد هاي تصفيه گازوئيل، يوتيليتي 
و مخازن را به عنوان زير پروژه ديگر طرح جامع عنوان كرد و افزود: اميد 
است مراحل اجرايي احداث واحد تصفيه گازوئيل اواخر سال جاري پايان 

يافته و اوايل سال آينده شاهد انجام مراحل راه اندازي واحد باشيم.

 خروج ايلام از بن بست جغرافيايي 
با اتصال استان به شبكه ريلي 

زيرس�اخت هاي ارتباطي اس�تان ايلام براي دس�ت يابي به توسعه 
اقتصادي فراهم نيس�تند. رونق گردش�گري هم با توجه به متصل 
نبودن استان به شبكه ريلي سراسري كشور به خوبي محقق نشده 
است. از همين رو در راستاي خروج از اين معضل استاندار ايلام وعده 
كلنگ زني طرح راه آهن اين اس�تان را با حضور رئيس جمهور داده 
اس�ت. پروژه اي كه اگر در حد يك كلنگ زني باق�ي نماند، مي تواند 
زمينه اشتغال و توسعه صنعت و اقتصاد ايلام را به همراه داشته باشد. 

    
ايلام به عنوان اس��تاني كم برخوردار از لحاظ زيرساخت هاي ارتباطاتي 
شناخته مي شود. همين موضوع منجر به اين ش��ده است كه استان در 
مسير توسعه با مشكلات متعددي مواجه شود. بنابر اين براي خروج از 
اين مشكلات سال هاست مسئله اتصال ايلام به راه آهن سراسري كشور 
مطرح شده و در برنامه مسئولان قرار گرفته است. طرحي كه حالا قرار 
است به زودی كلنگ زني ش��ود و زمينه رونق استان را فراهم كند. بنابر 
اين انتظار مي رود اين طرح خيلي زود به مرحله بهره برداري برسد و بعد 
از كلنگ زني تنها در حد يك كلنگ باقي نماند. در اين خصوص استاندار 
ايلام وعده مي ده��د: »راه آهن ايلام در س��فر رئيس جمهور كلنگ زني 
مي ش��ود.« قاسم س��ليماني دش��تكي اضافه مي كند: »راه آهن آرزوي 
ديرينه اي براي مردم ايلام بود، موافقت آن از وزير راه اخذ ش��ده و قرار 
است در سفر رئيس جمهور كلنگ زني شود.« لازم به ذكر است كه طرح 
راه آهن ايلام به عنوان يكي از طرح هاي مهمي شناخته مي شود كه قرار 
بود اواخر سال ۹۷ كلنگ زني شود و به عنوان يكي از خواسته هاي مهم 
مردم استان مطرح بود. بنابر اين اجراي اين طرح به دليل انجام نگرفتن 
سفر رئيس جمهور به استان از سال گذشته به سال ۹۸ موكول شده است. 
اين پروژه قرار است در دو فاز از سمت اسلام آباد كرمانشاه اجرايي شود كه 
قطعاً با توجه به موقعيت كوهستاني استان و مرز مهران، وجود اين طرح 

باعث خروج استان از بن بست جغرافيايي خواهد بود. 
   ضرورت اتصال ايلام به شبكه ريلي كشور

طرح راه آهن ايلام به سال ها قبل بر مي گردد كه حتي يكبار هم كلنگ زني 
شد اما بعد از مدتي به فراموشي سپرده شد. از همين رو حالا قرار است با 
كلنگ دوباره آن اين پروژه از سر گرفته شود. لازم به ذكر است كه استان 
ايلام به دليل وجود م��رز مهران و تردد ميليون ها زائر از اين اس��تان نياز 
شديدي به اتصال به شبكه ريلي كشور دارد. موضوعي كه استاندار پيشين 
ايلام هم در زمان مس��ئوليتش درباره آن گفته بود كه يكي از مهم ترين 
نيازهاي استان توسعه شبكه حمل ونقل اس��تان در بخش راه، راه آهن و 
فرودگاه است. محمدرضا مرواريد در همان سال اضافه كرده بود كه اتصال 
ايلام به راه آهن سراسري يكي از آرزوهاي ديرين و تاريخي مردم استان 
است و همواره در ملاقات با مسئولان ارش��د كشور اين مطالبه به حق را 
خواستار شده اند كه اميدواريم با نظر مثبت دولت و تخصيص اعتبارهاي 
موردنياز اين مهم محقق شود. حالا بعد از سه سال از اين گفته ها بالاخره 
قرار است اين طرح به مرحله كلنگ زني برسد. كلنگي كه اميد است بعد 
از فرود به زمين زمينه اجراي فعاليت هاي عمراني ش��ود. فعاليت هايي 
كه نتيجه آن شنيده شدن صداي س��وت خوش قطار قرار است. گفتني 
است اتصال اين استان به شبكه سراس��ري راه آهن مضاف بر  دسترسي 
آسان منطقه به ساير مناطق كشور و ايمني سفر، نقش مؤثري در جذب 
سرمايه گذاري هاي جديد هم به همراه خواهد داشت. اجراي عمليات اين 
طرح حياتي به طور حتم استان را از بن بست خارج مي كند و زمينه ساز 
دستيابي به توسعه پايدار مي شود. توسعه اي كه اكنون با فرودگاه و جاده ها 
محقق نمي شود تنها نياز به شبكه ريلي دارد. چراكه راه هاي ارتباطي استان 
به دليل داشتن توپوگرافي خشن منطقه و بالا بودن هزينه ساخت راه ها، 
قرار گرفتن در آخرين نقطه جغرافيايي كشور در دامن كوه هاي سر به فلك 
كشيده همه و همه باعث شده اند ايلام براي رهايي از اين بن بست راهي جز 

اتصال به شبكه سراسري راه آهن نداشته باشد.

 ناله طبيعت
 از دست گردشگريِ ناآگاهانه

چند وقتي اس��ت كه اس��تقبال از تورهاي طبيعت گردي بسيار زياد 
شده و اين موضوع را مي توان از تعداد آگهي هاي منتشره در اين رابطه 
به خوبي فهمي��د. تورهايي كه از يك روز تا ي��ك هفته به دل طبيعت 
مي روند و در صدد ايجاد فضايي خاطره انگي��ز و مملو از آرامش براي 
گردش��گران هس��تند. اما اين ارتباط و لذت يك طرفه است و وقتي به 
ميزان آسيب هايي كه از طرف مردم به محيط زيست توجه مي كنيم، 
مشخص مي شود، طبيعت از دست گردشگران در امان نيست و هر روز 

ناله اي سر مي دهد كه صدايش به گوش هيچ كس نمي رسد. 
هم اكنون يك نظري��ه وج��ود دارد و آن هم اينكه اگر ب��ه منطقه اي 
بكر و زيبايي رفتيد ب��ه هيچ عنوان در موردش با كس��ي حرف نزده و 
عكس هايش را منتشر نكنيد، چون اگر اين كار را بكنيد و فقط شش ماه 
بعد دوباره به همان منطقه برويد با فاجعه اي مواجه مي شويد كه باورش 

براي خودتان هم سخت است. 
به عنوان مثال وقتي منطقه اي دل انگيز ش��ناخته مي ش��ود، تورهاي 
گردشگري تبليغاتش��ان را براي س��فر به آن نقطه آغاز مي كنند. اما با 
در نظر گرفتن اين مسئله كه طبيعت بسيار آسيب پذير است و در هر 
فضايي از آن ظرفيت نفرات محدودي مي توانند حضور پيدا كنند، گاهي 
در يك برنامه، افراد زيادي با چندين اتوبوس به طبيعت مي روند. اين 
فقط مختص تورهاست و بايد خانواده هايي كه با وسايل شخصي به اين 
نقاط هجوم مي آورند را هم به آن اضافه كرد كه با رعايت نكردن مسائل 
زيست محيطي ضربات و آسيب هاي جبران ناپذيري به فرهنگ و محيط 

و فضاي طبيعت وارد مي كند. 
در حال حاضر در زمينه گردش��گري، بحث مادي بس��يار زياد مطرح 
است. بس��ياري از آژانس ها به دليل مس��ائل مالي، هيچ چيز را رعايت 
نمي كنند. تورها در حالي به س��مت مناطق مختلف حركت مي كنند 
كه هيچ فرهنگ س��ازي در مورد نحوه اس��تفاده و حضور در طبيعت را 
به همراهانشان نمي دهند.  افراد زباله هاي خود را در محيط مي ريزند، 
درخت ها را از بين مي برند، بوته ها را آتش مي زنند و با به جا گذاشتن آثار 
زيانبارشان، آنجا را ترك مي كنند.  به جرئت مي توان گفت امروز ديگر 
از بحث طبيعت گردي چيزي باقي نمانده است و همه گشت و گذارها 
به يك دورهمي تبديل شده است. شكل طبيعت گردي، كوهنوردي و 

ديدن مناطق بكر و زيبا با ۲۰ سال پيش به شدت تغيير كرده است. 
گويي ايراني ها تمام تفريحاتش��ان به خوردن و ريختن زباله و خرابي 
در محيط زيست تبديل شده است. مهم نيست به كجا مي روند و علت 
شهرت آن منطقه به چه دليل است. همه چيز با خوردن آغاز مي شود 
و زماني اين گردش به پايان مي رس��د كه مواد غذايي تمام ش��ود. اين 
مسئله از همان ابتداي سال و در سيزده بدرها كه يك حركت و تفريح 
عمومي در بين همه اقوام ايران زمين است به شدت مشهود است. همه 
چيز با خوردن ميوه و شيريني و آجيل عيد كه همه خانواده ها به همراه 
دارند شروع مي شود و سپس با راه انداختن آتش و دود و جوجه و كباب 
ادامه مي يابد و در نهايت هم با  آش و ميل كردن باقيمانده مخلفات به 
عصر سيزدهمين روز سال مي رس��ند و كوله بارشان را جمع مي كنند 
تا روز طبيعت را با ويرانگري كامل به پايان رسانده و رسماً به طبيعت 
هشدار مي دهند كه چنين سالي در پيش است.  بعد از آن رسانه ها از روز 
طبيعت و زباله ها و تخريب هاي صورت گرفته در آن مي نويسند و همه 

چيز بايگاني مي شود تا سال بعد و روز از نو و روزي از نو. 
اما نگراني بس��يار بزرگي كه اكنون در زمينه گردش��گري وجود دارد 
اين است كه بس��ياري از مجري هاي تورهاي گردش��گري متأسفانه 
مجري هاي حرفه اي  نيس��تند و تورهاي غير مجاز زياد داريم.  زماني 
كه تورهاي غيرمجاز زياد مي ش��وند، به واسطه قيمت كمي كه لحاظ 
مي كنند و ب��ه دليل اينكه اس��تاندارد خاصي هم ندارن��د، نمي  توانند 
آگاهانه سفر كنند و اين را به گردشگر القا مي كنند كه سفر يك لذت 
زودگذر است، پس مي توانند هر كاري كه آنها را شاد و راضي مي كند 
انجام دهند.  در تمام دنيا اصل بر اين اس��ت كه بايد گردشگري پايدار 
باشد. يعني وقتي كه مسافر وارد طبيعت مي ش��ود بداند بايد فقط رد 
پاي خود را در طبيعت باقي بگذارد و آسيب ديگري به آن وارد نكند تا 
اين طبيعت براي نسل ها آينده نيز بماند. ولي متأسفانه چون در ايران 
فقط جنبه اقتصادي براي تورها، و لذت و شادي زودگذر براي مردم از 
اهميت برخوردار است، افراد ترجيح مي دهند هر طور كه دوست دارند 
با طبيعت و محيط زيست خود رفتار كنند. به همين دليل هنوز ناآگاهانه 

سفر كردن، عيب نيست.

در همان روزهاي نخست سال و زماني كه سيل خسارات زيادي به چند 
استان وارد كرده و به مرزهاي خوزستان رسيده بود، تعدادي از مسئولان 
عنوان كردند كه اين شهر سيل بندهايي دارد كه مي تواند از ورود سيل 
به شهرها و روستاها جلوگيري كند. اما وقتي شدت سيل افزايش يافت 
سرپرست فرمانداري ويژه دزفول با اش�اره به افزايش دبي رودخانه دز 
به يك هزار و ۸۰۰ مترمكعب در ثانيه اعلام كرد: »قدرت و تحمل س�يل 
بندهاي دزفول به دليل شدت آب تضعيف شده اند.« به هرحال سيل از 
بسياري از سيل بندها گذشت و خسارات زيادي به بار آورد. حدود يك 
ماه بعد از بحران سيل در خوزستان فرمانداران شهرستان هاي سيل زده 

در جلسه قرارگاه بازسازي و نوسازي مناطق آسيب ديده حضور يافته و 
اولويت نگراني خود را به خاطر تعيين نشدن متولي براي سيل بندهاي 
احداثي در اس�تان مطرح و اصلي ترين خواس�ته آنها ترميم و بازسازي 
سيل بندها به منظور پيش�گيري از بحران هاي احتمالي اعلام شد. مثل 
هميشه اين حرف ها جدي گرفته نشد، اما يك ماه پيش شوراي مديريت 
بحران خوزستان با تشكيل كارگروه مقابله با سيلاب، ديگر ابراز نگراني 
نكرد بلكه نخستين اخطار سيل اين استان در سال آبي آينده )۹۹- ۹۸( را 
صادر كرد و حالا معاون عمراني استانداري خوزستان گفته براي مقاومت 
برابر سيلاب هاي احتمالي نياز به ايجاد 6۰۰ كيلومتر سيل بند وجود دارد. 

ميترا شهبازيسجاد مرسلي

برگزاري دهمين اجلاس بين المللي رشد و توسعه شهري در تبريز 
    آذربايجان شرقي  دهمين اجلاس بين المللي رشد و توسعه شهري با رويكرد حفاظت 
از باف�ت تاريخ�ي در ح�وزه اوراس�يا در تبري�ز برگ�زار ش�د. 
 كريم حسين زاده دلير دبير علمي  دهمين اجلاس بين المللي رشد و توسعه شهري در آيين افتتاح اين اجلاس 
در تبريز گفت: جاده ابريشم در گذشته مهم ترين راه ارتباطي و مواصلاتي بين شرق و غرب بوده و تبريز نيز 
به عنوان يكي از شهرهاي عظيم و بسيار مهم اين جاده محسوب مي شود، به همين علت دهمين دوره اين 
اجلاس در تبريز برگزار مي شود.  وي افزود: هدف از برگزاري اين اجلاس در وهله اول شناساندن دوباره تبريز 
به جهان است؛ تبريز در گذشته به علت قرار گيري در جاده ابريشم يكي از پنج شهر مطرح در جهان بود.  اين 
مسئول با بيان اين كه حراست از اين بافت وظيفه همه شهروندان تبريز و همچنين شهروندان ايران است، 

ادامه داد: اگر بخواهيم به توسعه پايدار و ماندگار برسيم، بايد بافت مدرن و قديم را آشتي دهيم.

تبديل قديمي ترين بيمارستان سمنان به موزه سلامت       
رئيس دانشگاه علوم پزشكي سمنان از تبديل اولين و قديمي ترين     سمنان

بيمارستان استان، به موزه سلامت خبر داد. 
نويد دانائي رئيس دانشگاه علوم پزشكي استان سمنان گفت: به همت دانشگاه علوم پزشكي استان 
سمنان و با مشاركت شهرداري سمنان اولين و قديمي ترين بيمارستان استان، به موزه سلامت تبديل 
شد.  وي افزود: بيمارس��تان تدين به عنوان اولين مركز درماني شهر سمنان در سال ۱۳۱۵ توسط 
فضل الله فاميلي )تدين( در خيابان شهيد رجايي فعلي ساخته شد.  دكتر دانائي ادامه داد: مساحت 
زيربناي ساختمان اصلي اين بيمارستان حدود يك هزار و ۲۰۰ متر مربع و اين بناي تاريخي داراي 
المان هاي معماري دوران پهلوي شامل آجرنما، رخ بام، سر ستون هاي خاص و ساير عناصر ارزشمند 

معماري ايراني است كه هر يك به زيبايی ها و غناي فرهنگي آن افزوده است. 

محمد رضا هاديلو
   گزارش يك

خبرگزاری ايرنا


